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Zámek v Chropyni nebude uzavřen
V únoru letošního roku jsem byla pozvána na společné jednání Arci-
biskupství olomouckého, Zlínského kraje a Muzea Kroměřížska. Cílem 
jednání bylo další fungování chropyňského zámku. 
Jistě víte, že již v uplynulé sezoně byl provoz zámku výrazně omezen, 
otevřeno bylo pouze o víkendech. Tento trend měl bohužel pokračo-
vat. Navíc nás zástupci Zlínského kraje informovali o předpokládaném 
ukončení nájemní smlouvy s Arcibiskupstvím olomouckým. Hrozilo, 
že zámek bude již pro tuto sezonu uzavřen veřejnosti. Chápeme, že kraj 
i muzeum nestály před jednoduchým rozhodnutím. Chápeme velkou 
finanční, personální i provozní zátěž. 
Ale přeci jen. Chropyňský zámek je naše rodinné stříbro, nemůžeme 
jen tak stát a nečinně přihlížet. Na březnovém zasedání Zastupitelstva 
našeho města odsouhlasili zastupitelé, že zámek uzavřít nenecháme. 
Schválením převodu částky 400 tis. Kč příspěvkové organizaci Služby 
občanům Chropyně, která bude provoz zámku zajišťovat, vyjádřili svou 
vůli zajistit letošní návštěvnickou sezonu. Největší díl financí bude 
pravděpodobně použit na mzdové prostředky průvodců, další část 
je určena na úhradu energií. 
Jsme velmi rádi, že Muzeum Kroměřížska i Arcibiskupství olomoucké 
počítají se zapůjčením stávajících expozic. Toto řešení je ovšem zatím 

Mons. Jan Graubner předal starostce města Věře Sigmundové 
symbolický klíč od chropyňského zámku.

pouze krátkodobé, jen pro tuto sezonu, která už měla být 1. dubna 
zahájena. Vzhledem k nutnému provedení inventarizace a převodu stá-
vajícího majetku počítáme s mírným zpožděním spuštění letošní sezony. 
Předpokládané zahájení je předběžně naplánováno na neděli 1. května.
Město Chropyně by rádo uzavřelo s Arcibiskupstvím olomouckým 
smlouvu o dlouhodobé spolupráci, kterou v současné době ale teprve 
připravujeme a plánujeme, co dál. 
Určitě se pokusíme, ve spolupráci s odborníky, připravit pro příští sezonu 
novou expozici. Také se nám otevírá prostor pro další možné kulturní 
akce. Naším plánem je zámek zatraktivnit nejen pro přijíždějící turisty, 
ale také pro vás, naše chropyňské občany. Vězte, že chuť a nápady 
máme, teď už jen dojednat podmínky, schválit peníze do rozpočtu, 
zajistit… sehnat… Bude to spousta práce, ale bude to stát za to, o tom 
jsem přesvědčená.                                            Věra Sigmundová

inzerce
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Z jednání Rady města Chropyně
Rada města Chropyně se sešla od vydání minulého čísla Zpravodaje 
třikrát. 
Dne 14. března mělo 97. jednání, kterého se zúčastnili všichni radní, 
na programu 37 bodů, při jejichž projednávání Rada města mimo jiné: 
- vzala na vědomí Zprávu o výsledcích inventarizačních prací majetku 

města a příspěvkových organizací města k 31.12.2021 a pověřila 
Ústřední inventarizační komisi kontrolou plnění úkolů a doporučení 
uvedených v této zprávě;

- schválila uzavření Darovací smlouvy mezi městem Chropyně (ob-
darovaný) a Krajským ředitelstvím policie kraje Vysočina (dárce), 
jejímž předmětem je poskytnutí výpočetní techniky pro potřeby SDH 
Chropyně;

- souhlasila se stavbou „Změna užívání 7 ks mobilních skladů na ga-
ráže" na pozemku parcelní číslo 366/3;

- souhlasila se stavbou „Stavební úpravy objektů v Chropyni" na po-
zemcích parcelní číslo 1093/25 a 1093/26;

- schválila navýšení celkové ceny projektové dokumentace pro za-
kázku „Oprava střechy Střediska volnočasových aktivit, Chropyně“ 
realizované firmou BAUMAS projekt, s. r. o., o částku 17.000 Kč bez 
DPH;

- schválila kácení vrby jívy v parku za bývalou knihovnou;
- vzala na vědomí uzavření Mateřské školy Chropyně, okres Kroměříž, 

p. o., v době od 18.07.2022 do 12.08.2022;

- schválila účetní závěrky a výroční zprávy o hospodaření městským 
příspěvkovým organizacím;

- schválila bezplatný krátkodobý pronájem prostor školní jídelny 
v ulici Ječmínkova na pořádání Výroční členské schůze Svazu tělesně 
postižených v ČR, z. s., místní organizace Chropyně, dne 08.04.2022;

- rozhodla o výběru cenově nejvýhodnější nabídky na akci „Moderní 
městský úřad Chropyně – schránka pro oznamovatele", kterou podala 
firma Software 42, s. r. o., s nabídkovou cenou 89.000 Kč bez DPH.

Další, již 98. jednání Rady města Chropyně bylo svoláno dne 16. března 
pouze za účelem projednání jedné žádosti stavebníků z Podlesí tak, aby 
mohla žádost být předložena na březnovém zasedání zastupitelstva. 
Radní po projednání tohoto bodu doporučili zastupitelům i těmto 
manželům schválit prodloužení lhůty pro zápis dokončené stavby 
do katastru nemovitostí.

V pořadí 99. jednání Rady proběhlo, opět za účasti všech radních, dne 
28. března a na programu bylo projednání celkem 13 bodů. Radní 
toho dne mimo jiné:
- schválili uzavření Smlouvy o pachtu na zahrádku o výměře 230 m2 

v lokalitě Mlýn, za cenu 2 Kč/m2/rok;
- schválili uzavření veřejnoprávní smlouvy s TJ Chropyně o poskytnutí 

dotace z rozpočtu města Chropyně v souladu s Vnitřním předpisem 
č. VP/08/2021, o poskytování dotací z rozpočtu města Chropyně, 
na účast starších žáků oddílu národní házené na turnajích;

- uložili vedoucí Finančního odboru, aby zajistila podání žádosti 
o bezúplatný převod pozemků parcelní číslo 1466/34 a 1466/40 
v katastrálním území Chropyně z příslušné organizační složky státu 
na město Chropyně;

- souhlasili s vestavbou podkroví RD v ulici Hřbitovní;
- souhlasili s obnovou elektrického vedení na Podlesí;
- souhlasili s realizací záměru „Elektrifikace části sportovního areálu“ 

na pozemku parcelní číslo 1114/1 v katastrálním území Chropyně, 
jehož investorem bude SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Chro-
pyně;

- souhlasili s provedením opravy kanalizačních přípojek k nemovi-
tostem v ulici Mrlínek;

- uložili starostce města Chropyně projednat ve společnosti Vodovody 
a kanalizace Kroměříž, a. s., možnosti převodu přečerpávací stanice 
a stokové sítě včetně čističky odpadních vod kanalizace Plešovec 
do vlastnictví společnosti Vodovody a kanalizace Kroměříž, a. s.;

- schválili přidělení čtyř bytů v DPS Chropyně;
- schválili přijetí finančního daru ve výši 2.000 Kč od pana R. L. 

organizací Služby občanům Chropyně, p. o., na zakoupení cen 
do tomboly na dětský karneval.

SK

Mateřská škola bude v době letních prázdnin uzavřena 
od 18. července do 12. srpna.

Liga proti rakovině Praha pořádá 

ve středu 11. května 2022 
veřejnou sbírku „květinkový den“ na téma „Prevence nádorů děložního 
čípku a varlat“. Pionýrská skupina Obránců míru Chropyně bude stejně jako 
v minulých letech prodávat žluté kvítky v minimální hodnotě 20 Kč za kvítek.

V tento den si můžete v ulicích města Chropyně koupit kvítek od našich sběračů.
Děkujeme všem za podporu.

Marcela Hrdličková

Český den proti rakovině

Pokud v tento den nestihnete zakoupit kvítek, můžete přispět posláním dárcovské 
SMS ve tvaru DMS KVET 30 nebo DMS KVET 60 nebo DMS KVET 90 na číslo 
87 777. Cena DMS je 30 / 60 / 90 Kč.
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V pořadí 22. zasedání Zastupitelstva proběhlo s ohledem na započaté 
práce na rekonstrukci MKS dne 23. března ve víceúčelovém sále zám-
ku za účasti 13 zastupitelů a devíti zástupců z řad občanů. Z jednání 
se předem řádně omluvili M. Ivan, Ing. P. Kučeravec, Bc. I. Novotný 
a Mgr. M. Vlasatý. Na základě schváleného programu zastupitelé pro-
jednali následující:

Zpráva Policie České republiky o bezpečnostní situaci v územ-
ním obvodě města Chropyně v roce 2021
Vedoucí obvodního oddělení Policie ČR Hulín npor. Bc. Jaromír Bryška 
připravil písemnou zprávu o bezpečnostní situaci v územním obvodu 
města Chropyně. Vzhledem k velkému pracovnímu vytížení, které 
souvisí s aktuální situací kolem uprchlické vlny, se však z jednání musel 
omluvit, a tak se úvodního slova k této zprávě chopila starostka města 
Ing. Věra Sigmundová. Vyzvedla především fakt, že v loňském roce bylo 
evidováno méně trestných činů i přestupků. K tomuto pozitivnímu vývoji 
jistě nemalou měrou přispěl i kamerový systém, který byl v minulém 
roce opět rozšířen.  

Návrh opatření obecné povahy města Chropyně – Změna č. 5 
Územního plánu Chropyně
Proces pořizování změny č. 5 Územního plánu Chropyně, která řeší 
přeložku krajské komunikace III/4349 z ulice Tovačovské, tedy vybu-
dování tzv. obchvatu města, dospěl do závěrečné fáze. Zbývalo vydat 
opatření obecné povahy, kterým bude tato změna pořízena, a po jeho 
nabytí právní moci se bude jednat o platnou změnu. Tento materiál 
byl jednohlasně schválen bez rozpravy.

Dohoda č. E617-S-4327/2021 o postupu dotčených stran 
ve věci stavby „Modernizace trati Brno–Přerov, 5. stavba Ko-
jetín–Přerov"
Zastupitelům byl předložen dlouho připravovaný materiál, reflek-
tující na právě schválenou změnu územního plánu, tedy na plá-
novanou výstavbu tzv. obchvatu města. Město Chropyně společně 
se Zlínským krajem nadále usiluje o to, aby v rámci připravované 
stavby „Modernizace trati Brno–Přerov, 5. stavba Kojetín–Přerov“ 
investor, tedy Správa železnic, s. o., upustil od záměru vybudování 
podjezdu v ulici Tovačovská, a naopak převzal městem i krajem 
podporovaný záměr vybudování nadjezdu a s tím spojené přelože-
ní krajské komunikace ve směru na Záříčí tak, jak je zapracováno 
ve změně územního plánu, kterou schválili zastupitelé v předchozím 
bodu jednání. Tato trojstranná dohoda vymezuje práva a povinnosti 
všem třem zúčastněným stranám tak, aby se v maximální možné míře 
dosáhlo vybudování obchvatu. Dohoda byla schválena opět všemi 
přítomnými.

Pořizování Změny č. 6 Územního plánu Chropyně - „Bydlení 
u sběrného dvora, bydlení v objektech bývalého obchodního 
domu Racek a bydlení v areálu bývalého státního statku" a další 
žádosti o změny územního plánu 

Zastupitelé projednali další změnu územního plánu, jíž by bylo umož-
něno vybudovat objekty pro bydlení ve shora uvedených lokalitách. 
Také tomuto materiálu vyslovili zastupitelé plnou podporu, což se ale 
naopak nestalo u projednání dalšího materiálu se stejnou žádostí ma-
jitelky pozemků před obcí Záříčí, které chtěla převést na plochu pro 
bydlení. S ohledem na aktivní záplavovou zónu v tomto území, stejně 
jako s ohledem na fakt, že tyto pozemky jsou součástí zemědělského 
půdního fondu, byla žádost zastupiteli jednomyslně zamítnuta.  
Do třetice byla projednávána žádost firmy Ferdus, která na svém pozemku 
v lokalitě Drahy zamýšlí vybudovat své logistické centrum, ale územní 
plán částečně jejich záměry omezuje. Pan I. Juřena připomněl, že zde 
aktuálně nejsou vhodné plochy pro nové průmyslové objekty, a dopo-
ručil žadateli vyhovět, což podpořila i paní B. Hrabalová. Ing. J. Pospíšil 
informoval zastupitele, že v územním plánu je řada rozsáhlých ploch, 
které by se daly k podnikatelským záměrům využít, jedná se například 
o pozemky na levé straně cesty do Kyselovic, a proto se obává, že vynětí 
rozsáhlého pozemku firmy Ferdus z půdního fondu bude nutno kom-
penzovat, což by mělo negativní finanční dopady na město. Rada města 
se zabývala i myšlenkou na úpravu protipovodňového valu nebo dalšími 
možnostmi, jak by se dalo tomuto záměru vyjít vstříc. Je třeba všechny 
varianty ale pečlivě uvážit a dohlédnout na všechny možné následky 
každé z variant řešení. Pan L. Graclík proto navrhl, aby se tento bod 
přesunul na další jednání, na čemž se také zastupitelé jednohlasně shodli.

Zpráva o činnosti Rady města Chropyně
Mgr. S. Kalinec přednesl zastupitelům zprávu o činnosti Rady města. 
Obšírněji se věnoval záměru opravy kanalizace v ulici Mrlínek. Stav ka-
nalizace byl prověřen, tak jak si již dříve zastupitelé vyžádali v souvislosti 
se záměrem opravy komunikace v této uličce. Projednávání s majiteli 
dotčených nemovitostí již proběhla. Město opraví páteřní osu této 
kanalizace a vlastníci si napojí své nemovitosti na vlastní náklady. 

Zpráva o činnosti Finančního výboru Zastupitelstva města Chro-
pyně  
Předseda výboru Mgr. M. Bajgar, MBA, informoval o tom, že od pro-
sincového zasedání Zastupitelstva se tento orgán sešel dvakrát. Bohužel 
musel konstatovat, že na druhém z těchto jednání (dne 16. března) 
se nesešel potřebný počet členů, a tudíž nedošlo k žádnému přijetí 

Z jednání zastupitelstva města Chropyně
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usnesení k materiálům, které jsou předkládány na tomto právě probí-
hajícím zasedání Zastupitelstva. 

Zpráva o činnosti Kontrolního výboru Zastupitelstva města 
Chropyně
Také předsedkyně tohoto výboru JUDr. N. Navrátilová informovala, 
že od minulého jednání Zastupitelstva se tento výbor sešel dvakrát. 
Na těchto jednáních mimo běžnou agendu provedl kontrolu evidence 
obecně závazných vyhlášek města Chropyně, vyřízení petic, stížností 
a žádostí o informace podle zákona č. 106/1999 Sb., za rok 2021. 
Provedli také kontrolu stavu pohledávek u příspěvkové organizace 
SMM Chropyně a s pochvalou mířící právě ke Správě majetku sděluje, 
že objem pohledávek v roce 2021 poklesl. Kontrolní výbor projevil zájem 
o možnost provést kontrolu a vyhodnocení ročního provozu nového 
systému odpadového hospodářství. Jelikož toto není součástí plánu prá-
ce, žádá výbor o pověření k této kontrole. A do třetice kontrolní výbor 
navrhuje Zastupitelstvu, aby uvážilo prodej objektu bývalé knihovny 
na Masarykově ulici. Kontrolní výbor místo prodeje navrhuje, aby město 
vlastními prostředky objekt bývalé knihovny přebudovalo na dům ur-
čený k bydlení. Ing. J. Kalinec označil budovu bývalé knihovny doslova 
za časovanou bombu, za majetek, který bude generovat jen náklady 
a problémy, a za Investiční výbor by byl raději, kdyby se objekt podařilo 
spíše odprodat. Paní starostka zmínila možnost pokusit se, s ohledem 
na stav budovy, čerpat dotace na přebudování brownfieldů, což 
by možná nabízený záměr mohlo podpořit. Ředitel SMM pan D. Kondler 
informoval zastupitele, že objekt si byli prohlédnou již tři potenciální 
zájemci, po jeho zhlédnutí však již další zájem neměli.

Zpráva o činnosti Investičního výboru Zastupitelstva města 
Chropyně
Předseda výboru Ing. J Kalinec informoval, že tento výbor se sešel 
jednou a na svém jednání se zaměřil na výsledky výběrového řízení 
na rekonstrukci MKS. Dále výbor, s ohledem na stav hřiště ve vnitrobloku 
sídliště, doporučil jeho efektivní rekonstrukci navzdory tomu, že se nedaří 
najít pro tento záměr vhodnou dotaci. V následné rozpravě se střetli 
zastánci nákladnější varianty s vybudováním kvalitní sportovní plochy 
se zastupiteli, kteří doporučovali spíše méně finančně náročné řešení. 
Podle Mgr. S. Kalince je pro ty, kteří chtějí provozovat sport, dostatek 
kvalitních ploch ve sportovním areálu, zatímco zde se jedná o volně 
přístupné hřiště pro děti a v případě kvalitního sportovního povrchu 
hrozí jeho poškozování, proto navrhuje co nejlevnější řešení povrchu 
s minimálními náklady na následnou údržbu, což podpořili i pan R. Lučan 
a pan I. Juřena. Důležité je maximálně odhlučnit oplocení. Nakonec 
se zastupitelé shodli, že se k problematice vrátí na příštím zasedání 
Zastupitelstva a Rada města do té doby připraví návrhy různých řešení 
tak, aby se zastupitelé mohli pro jedno řešení dohodnout.

Hospodaření města
Starostka města Ing. V Sigmundová předložila zastupitelům předběžnou 
zprávu o hospodaření města Chropyně za rok 2021, která je nezbytná pro 
zpracování a schválení prvního letošního rozpočtového opatření. Příjmy 
byly naplněny na 106,46 % a dosáhly výše 106.271.662,61 Kč. Výdaje 
byly celkem čerpány na 72,93 % a dosáhly výše 109.265.670,49 Kč. 
Rezerva ve výši 35.340.000,00 Kč bude zapojena do rozpočtu tohoto 
roku. 
Následně bylo projednáno rozpočtové opatření, kde některé překva-
pila zamýšlená částka na provoz chropyňského zámku. Zastupitelé byli 
seznámeni s faktem, že Muzeum Kroměřížska již nebude dále náš zámek 
provozovat a aktuálně se připravují podklady pro to, aby fungování zám-
ku v našem městě zůstalo v chodu prostřednictvím organizace SLOCH. 
Nicméně jednání jsou na začátku, je vše nutné řádně připravit co nej-
rychleji s ohledem na blížící se turistickou sezónu. Rozpočtové opatření 
pak zastupitelé jednomyslně, stejně jako následující ekonomický bod, 
kterým byl střednědobý výhled rozpočtu města do roku 2027, schválili. 

Výroční zprávy o hospodaření příspěvkových organizací města 
Chropyně za rok 2021

Ředitelé jednotlivých příspěvkových organizací předložili zastupitelům 
výroční zprávy o hospodaření za loňský rok. V diskuzích se například 
Ing. J. Kalinec zajímal, zda do MŠ byly přijaty nějaké děti ukrajinské 
národnosti. Dle slov ředitelky MŠ M. Ratůzné informovala, že zatím ne. 
Starostka města konstatovala, že vzhledem ke kapacitní naplněnosti školy 
se v případě zájmu uvažuje o zřízení dětské skupiny. Volnou kapacitu 
pro přijetí ukrajinských dětí potvrdil ředitel ZŠ.

Majetkoprávní záležitosti
Radní M. Jedlička otevřel projednávání majetkoprávních záležitostí. 
Zastupitelé jednohlasně schválili dotace pro navržené příjemce, stejně 
jako prodloužení lhůty pro zápis dokončené stavby do katastru nemovi-
tostí pro dva stavebníky z Podlesí i odkoupení podílu parcely veřejného 
prostranství na Dílech od soukromého vlastníka. V následujícím bodu 
se vrátili k návrhu směny pozemků, která byla přesunuta z minulého 
jednání. I po nově provedených odhadech se potvrdilo, že oba po-
zemky mají zcela srovnatelnou hodnotu, a Ing. V Sigmundová navrhla 
doplnit usnesení o zveřejnění návrhu směny těchto pozemků. Pro bylo 
11 zastupitelů, hlasování se zdrželi S. Kalinec a M. Pospíšil.

Další body jednání
Zastupitelé následně delegovali starostku města na Vanou hromadu 
společnosti Vodovody a kanalizace Kroměříž, a. s., a schválili odepsání 
nákladů na zmařenou investici „Stavební úpravy, přístavba hasičské 
zbrojnice Chropyně, ul. Palackého 347“, ve výši 100.309 Kč za pro-
jektovou dokumentaci na úpravy hasičské zbrojnice, která nakonec 
nebyla realizována.
Další čtyři body odprezentoval pan M. Pospíšil, který byl jejich před-
kladatelem. 
V prvním se zabýval plochami aktivní záplavové zóny v katastru města, 
které byly, dle jeho názoru, vymezeny chybně a zahrnují také území, kde 
jsou různé drobné stavby, jejichž vlastníkům by tím mohly v budoucnu 
vzniknout problémy. Po krátké diskuzi se M. Pospíšil nakonec přiklonil 
k názoru paní starostky zachovat pokojný stav a do vymezených ploch 
nezasahovat. 
V dalším bodě připomněl přípravu projektové dokumentace pro přírodě 
blízká protipovodňová opatření. Tato opatření se však nerealizovala. 
Předkladatel se domnívá, že by se i v našem městě měly budovat ně-
jaké přírodě blízké projekty (tůně, remízky, stromořadí apod.), které 
by podpořily vodní režim v krajině nebo biodiverzitu. Vhodných lokalit 
je k takovýmto projektům spousta, přestože tyto plochy často nepatří 
městu, ale jiným subjektům. Město může tyto projekty realizovat se sou-
hlasem vlastníků dotčených pozemků. Financovat se tyto projekty dají 
z řady dotačních titulů. Pan M. Pospíšil proto přišel s návrhem na vytvoření 
pracovní skupiny, která na zcela dobrovolnické bázi připraví koncepční 
návrh na vybudování takovýchto projektů i s časovým výhledem na jejich 
možnou realizaci. Většina zastupitelů se k této aktivitě postavila vstřícně, 
a proto jednohlasně ustanovení takové pracovní skupiny schválili.
V dalším bodě se zamýšlel pan zastupitel nad městskou zelení, přičemž 
vyslovil názor na potřebnost koncepčního řešení péče o zeleň, plánované 
kácení i plánované smysluplné nahrazování vhodnými dřevinami, které 
budou plnit nejen estetickou, ale i ekologickou funkci, a navrhoval vypra-
cování příslušné metodiky. Zastupitelé se však shodli na tom, že stávající 
systém péče o zeleň je dostatečný a fungující. Výsledkem projednávání 
tohoto bodu bylo rozhodnutí o ukončení soudního sporu o výsledku vý-
běrového řízení na park u hřbitova s ohledem na fakt, že po takto dlouhé 
době se ceny natolik změnily, že by tak či tak muselo být vypsáno nové 
výběrové řízení. Tento krok umožní další postup ve využití této lokality. 
Ve svém posledním bodě se M. Pospíšil zabýval problematikou dopravy 
ve městě. Vzhledem k připravované výstavbě obchvatu města se domnívá, 
že je nutné zpracovat koncepci, která by navrhla řešení kritických bodů 
včetně dopadů na okolí. Studie by mohla například navrhnout řešení 
snížení hustoty dopravy v přetížených částech, řešila by vhodné lokality 
pro umístění nových parkovacích míst ve městě. Ing. V Sigmundová 
potvrdila, že situace s dopravou se zhoršuje, nicméně město si nechalo 
odbornou studii zpracovat v minulosti a od jejího zpracování nedošlo 
v oblasti dopravy k až tak zásadní změně. Také M. Jedlička je přesvědčen, 

Z jednání zastupitelstva města Chropyně
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Každoročně podává Policie ČR celkovou 
zprávu o bezpečnostní situaci za uplynulý 
kalendářní rok. 
Nebyla bych to já, abych si předtím, než 
z ní odcituji, něco nepřidala. Často slýchám 
výhrady k práci policie, často slýchám i stížnosti 
na chování lidí kolem nás. Neodpustím si do-
dat, že sama vnímám velmi časté potíže s ru-
šením nočního klidu a narušováním klidného 
soužití v bytovém domě. Přesto si na výše 
uvedenou otázku dovolím odpovědět klad-
ně. Chropyně je klidným městem, kde se do-
bře žije. Dám ale raději prostor řeči čísel.
Za kalendářní rok 2021 je na teritoriu měs-
ta Chropyně evidováno 41 trestných činů. 
Jedná se o údaj zahrnující šest majetkových 
trestných činů (krádeže prosté, krádeže 
vloupání a podvody), dále pět trestných 
činů obecně nebezpečných a trestných činů 
proti výkonu pravomocí orgánů veřejné moci 
(řízení pod vlivem návykové látky, maření 
výkonu úředního rozhodnutí a vykázání), 22 
násilných trestných činů (výtržnictví, ublížení 
na zdraví, loupež), jeden trestný čin proti 
rodině (zanedbání povinné výživy) a sedm 
hospodářských trestných činů (IT kriminalita).
Ve srovnání s rokem 2020 došlo k mírnému 
poklesu (48 evidovaných trestných činů).

Ve městě Chropyně bylo dále evidováno 
za rok 2021 celkem 241 přestupků. Z toho 
bylo 91 přestupků vyřešeno oznámením 
Městskému úřadu Kroměříž (který pro město 
Chropyně vykonává přestupkovou agendu) 
a zbývajících 150 přestupků bylo vyřešeno 
v příkazním řízení (převážně se jednalo 
o přestupky v dopravě). I zde došlo ve srov-
nání s rokem 2020 k mírnému poklesu 
(o 29 skutků).
Služební obvod Obvodního oddělení Po-
licie ČR Hulín má rozlohu 96 km2 a bydlí 
v něm cca 17 tisíc lidí, zahrnuje město Hulín 
(Chrášťany a Záhlinice), město Chropyně 
(Plešovec) a obce Břest, Kyselovice, Pravčice, 
Skaštice, Záříčí a Žalkovice. Pojďme se proto 
na výše uvedená čísla podívat ještě jinak. 
V roce 2021 bylo v rámci místní příslušnosti 
Obvodním oddělením Policie ČR Hulín, 
tedy v celém obvodu, prověřováno 195 skut-
ků majících znaky trestného činu a dále 
bylo vyřízeno, ať již v blokovém řízení, 
oznámením, nebo odložením věci, celkem 
2 816 přestupků. V rámci celého obvodu 
bylo zjištěno 33 řidičů motorových vozidel 
pod vlivem alkoholu a 37 řidičů pozitivně 
testovaných na návykovou látku (nejčastěji 
marihuana a pervitin).

Jednoduché srovnání. Naše město netvoří 
ani třetinu obvodu (29 % - bráno z pohledu 
počtu nás lidiček) a podílíme se 21 % na poč-
tu evidovaných trestných činů a cca 8 % 
na celkovém počtu přestupků. Ze zmiňova-
ných 70 řidičů zachycených „pod vlivem“ jich 
bylo v Chropyni chyceno pět.
Máme neustále ve zvyku vidět jako první 
to špatné, to negativní. Zkusme svůj pohled 
na život obecně obrátit a vnímejme nejprve 
ty věci dobré. 
Vyzkoušet si to všichni můžeme tady a teď 
hned. Jak? Sami si pro sebe teď odpovězte 
na otázku položenou v nadpisu. 
Čas od času se zvedne vlna děkování. Nedáv-
no byli cílem našich díků zdravotníci, často 
jsou to učitelé a další profese. Co myslíte, 
není na čase poděkovat třeba i těm, kdo 
hlídají náš klidný každodenní život?
Jen tak pro doplnění: v současné době pra-
cuje na celém oddělení 11 policistů včetně 
vedoucího oddělení. Dva policisté se zabývají 
trestním řízením, osm policistů je zařazeno 
do obchůzkové a hlídkové služby. Pánové, 
děkujeme!
Chropyně je klidným městem, kde se dobře 
žije. Kéž to tak i zůstane. 

Dana Jedličková

Je v Chropyni bezpečně?

Z jednání zastupitelstva města Chropyně
že investice do nové studie by byly v tento moment zbytečné náklady, 
a zastupitelé následně diskutovali nad možnostmi výstavby parkovacích 
ploch při současném zachování městské zeleně. Debaty využila paní 
D. Sadílková, která kritizovala průjezd některých autobusových spojů 
náměstím od školy směrem k bývalému objektu České spořitelny. Podle 
jejího názoru průjezd autobusů způsobuje praskání zdí přilehlých domů 
a navrhovala, aby tudy autobusy neprojížděly. Paní starostka vyjádřila 
porozumění, bohužel, autobusy někudy projíždět musí a stávající řešení 
bylo zvoleno jako nejvhodnější. Na závěr tohoto bodu oslovila paní 
starostka M. Pospíšila s tím, aby navrhl, ve kterých lokalitách je vhodné 
provést statistický sběr dat o intenzitě dopravy. Na zpracování podkladů 
by se mohli podílet žáci ZŠ.

Všeobecná rozprava
Pana M. Pospíšila zajímala aktuální situace kolem převodu pozemku 
bývalých lázní zpět do majetku města. Ing. V. Sigmundová uvedla, 
že jednání s vlastníkem proběhlo, nicméně představa o ceně pozemků 
ve výši cca 10 mil Kč neodpovídá možnostem a potřebám města.
Pan M. Velešík kritizoval chování některých nájemníků městských bytů 
v objektu Drahy 220. Ing. V. Sigmundová uvedla, že se jedná o velice 
citlivou osobní oblast, kterou chce pan žadatel projednat. Veřejné 
projednávání Zastupitelstva k tomu není vhodné. Uvedla pouze v obec-
né rovině, že užívání obecních bytů je řádně ošetřeno, výběr nových 
nájemníků probíhá pečlivě, dbá se na to, aby nájemníci řádně platili 
nájemné. Město není určeno k řešení osobních občanskoprávních sporů. 
K tomu je Policie ČR nebo přestupková komise.
Pan R. Kroupa se v souvislosti s převodem provozování zámku pod měs-
to zajímal, zda v budově zámku budou ponechány stávající exponáty. 
Ing. V. Sigmundová uvedla, že vše je zatím v jednání, ale pevně doufá, 
že stran exponátů zůstane vše zachováno.
Mgr. S. Kalinec se zajímal o přislíbenou obnovu naučné stezky kolem 
Chropyně spolkem Lužňáci. Pan M. Pospíšil uvedl, že obnova naučné 
stezky finišuje, čeká se jen na vhodné počasí, aby se stojany mohly 
renovovat, případně nahradit. Vlastní informační tabule se připravují 
k tisku, obsah tabulí chce dát ještě ke konzultaci základní škole. 

Pan Behanec se vrátil k debatě o zvýšeném provozu vozidel v souvislosti 
se spuštěním provozu Amazonu v Kojetíně. Nedávno zaslechl stížnosti 
starosty Tovačova, který se v této souvislosti obává velkého nárůstu do-
pravy, poškozování cest atd. Tytéž dopady se dají očekávat i v Chropyni. 
Zajímal se o to, zda existuje možnost zamezit do našeho města vjezdu 
vozidel nad 12 tun a tím ty velké kamiony donutit používat přednostně 
dálnice. Ing. V. Sigmundová konstatovala, že z této situace je smutná, 
bohužel, naše město nemá možnosti, jak se bránit. Na jednání, kterého 
se náhodně zúčastnila, žádala Olomoucký kraj aspoň o to, aby opravil 
silnici mezi Chropyní a Kojetínem, protože je v katastrofálním stavu 
a došlo na ní už k řadě smrtelných úrazů.                                        SK



7

4/2022 Zpravodaj města Chropyně

Dotace na podporu sportovní, zájmové a volnočasové činnosti občanů 
města Chropyně, především však dětí a mládeže do 19 let, pro letošní 
rok jsou rozděleny.
Každoročně vydává město ze svého rozpočtu částku ve výši 
2.000.000 Kč, kterou rozděluje mezi sportovní subjekty. Nejinak tomu 
bylo i letos. 
Tělovýchovná jednota Chropyně (se svými 14 oddíly a 459 členy) dosáhla 
na celkem 1.271.200 Kč. Tato částka je součtem cca 30 menších dotací. 
Stručně shrnuto: 554.200 Kč získala TJ na základě členské základny, 
podílu členů s trvalým pobytem v Chropyni a podílu dětí do 19 let 
na členské základně, to vše ještě násobeno mírou zapojení členů každého 
oddílu do pravidelných soutěží okresní, krajské či republikové úrovně. 
Částkou 227.200 Kč budou finančně podpořeny akce, turnaje či závody, 
které bude TJ pořádat v Chropyni, nebo naopak účast oddílů a družstev 
na mistrovstvích či pohárech po celé republice. Do součtu zbývá ještě 
489.800 Kč, což je finanční podpora určená na provoz tělocvičny.
Na účet Fotbalového klubu Chropyně dorazila letos částka 591.000 Kč, 
z toho 419.000 Kč přineslo klubu jeho 156 členů, a zbylých 
172.000 Kč je určeno na podporu provozování fotbalového areálu.
Cyklistický oddíl Cyklosport Chropyně si přijel pro finanční podporu 
ve výši 36.100 Kč (43 členů plus podpora vrcholového sportu u studují-
cích členů oddílu). Sportovně střelecký klub JUNIOR Chropyně dostřelil 
na částku 32.500 Kč (20 členů, pronájem prostor v ZŠ a pořádání 
střelecké soutěže s názvem Velká cena Chropyně), Kynologický klub 
Chropyně dostal příspěvek na provoz kynologického areálu (7.900 Kč), 
stejně tak i Letecko-modelářský klub Racek Chropyně (19.100 Kč). Klub 
českých turistů získal příspěvek na nájem užívaných prostor (2.200 Kč). 
Do řad individuálních sportovců míří letos částka 25.000 Kč na pod-
poru studující Markéty Horákové, členky reprezentačního týmu ČR 
TeamGym, na přípravu a účast na Mistrovství Evropy v Lucembursku. 
Mezi ostatní zájmové a volnočasové spolky je každým rokem rozdělo-
vána částka 300.000 Kč. 
Letos byla rozdělena takto, A-TOM – turistický oddíl Kamínek dosáhl 
na částku 88.900 Kč, z toho je 53.200 Kč podíl připadající na členskou 
základnu (120 členů, z toho 57 % z Chropyně, dětí 79 %, příspěvek 
na nájem ve výši 20.700 Kč). Na účet Rodinného centra Sedmikráska 
dorazilo 79.700 Kč (105 členů, z toho 79 % z Chropyně, dětí 54 %, pří-
spěvek na nájem 36.500 Kč). Junák – český skaut – středisko Chropyně 
dostal příspěvek ve výši 55.200 Kč (52 členů, z toho 73 % z Chropyně, 
67 % dětí, příspěvek na nájem 30.100 Kč). Pionýrská skupina Obránců 

Dotace pro rok 2022 rozděleny

míru Chropyně získala 31.300 Kč (29 členů, z toho 86 % z Chropyně, 
51 % dětí, příspěvek na nájem 17.700 Kč).
Drobnou výjimkou je spolek Přidej se k nám. Celková výše dotace 
určená tomuto spolku (44.750 Kč) se skládá z příspěvku na členy 
(71 členů, z toho 57 % z Chropyně, 76 % dětí) a příspěvku na uspořádání 
dvou akcí (Chropyňského festivalu mládežnických dechových orchestrů 
a setkání pěveckých sborů „Zpěvem napříč generacemi“).
Město Chropyně nezapomíná ani na generaci dříve narozených. Svaz 
tělesně postižených v Chropyni byl pro tento rok finančně podpořen 
částkou 29.900 Kč. Jejich finanční podpora je vyplácena z jiné po-
ložky, z položky určené především na podporu domovů pro seniory 
a obdobných zařízení, která pečují o občany našeho města. Tyto dotace 
se ale budou rozdělovat až na začátku června.
U všech dotací však platí jedno společné. Všechny výpočty jejich kon-
krétní výše jsou prováděny transparentním způsobem prostřednictvím 
vzorců, do kterých lidská ruka nezasahuje. Jakékoliv protěžování jedněch 
nebo stranění druhým tak rozhodně není možné.
Všem příjemcům dotací přejeme dobrý rok, bezproblémový rozjezd 
činnosti a úspěšný návrat do časů předkovidových.

Dana Jedličková

nabízí:
• přistavení kontejnerů, odvoz a l ikvidaci odpadů
• zemní a bourací práce (základy, přípojky, zámková dlažba
  apod.)
• prodej písku, drtí ,  recyklátů a zeminy

Nově  !!! - bezplatná likvidace pneumatik

Bližší informace na tel.: 737 316 095

www.robicont.cz

reklama
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Vzhledem k masivnímu napadení dřevin jmelím na území města Chropy-
ně a v okolí se obracíme na vlastníky pozemků, kteří na svých dřevinách 
evidují výskyt jmelí, aby se z důvodu zpomalení šíření pokusili snížit 
jeho výskyt. Jmelí je stálezelený poloparazitický keřík, který je schopen 
fotosyntézy, ale zároveň hostitelskému stromu odebírá důležité živiny. 

Dřevina v důsledku toho chřadne, a pokud je napadení masivní, dřevina 
postupně zcela usychá. Jsou ohroženy listnaté i jehličnaté dřeviny, v naší 
oblasti nejvíce trpí lípy, javory, topoly, akáty a jabloně. 
Stejně jako lidé trpí civilizačními chorobami, ani stromům se negativní 
důsledky znečištění životního prostředí nevyhýbají. Dřeviny jsou osla-
beny špatnou kvalitou ovzduší, znečištěním půdy a podzemních vod, 
nedostatkem, nebo naopak přebytkem mikroprvků v půdě apod., čímž 
se snižuje jejich obranyschopnost a naopak se zvyšuje náchylnost 
k různým infekcím či právě napadení jmelím. Ptáci se potom postarají 
o roznesení semen, která po průchodu trávicím traktem mají lepší klíči-
vost. Navíc díky lepkavému oplodí semena přilnou k zobáku či nohám 
a pták otřením o větev přilepí semínko k podkladu. 
Doporučená opatření proti šíření jmelí:
- podpora vitality a obranyschopnosti stromů vhodným hnojením 

a zálivkou;
- v případě menšího napadení odstranění trsů ořezem větví (po vylo-

mení trsu jmelí v místě znovu vyroste);
- v případě napadení koruny stromu větší než 50 % přistoupit k poká-

cení napadené dřeviny. 
Na pozemcích v majetku města Chropyně provádí ořez jmelí pravidelně 
arboristická firma. Při odborném ořezu nebo při kácení dřevin je nutno 
postupovat v souladu se zákonem č. 114/1992 sb., o ochraně přírody 
a krajiny, ve znění pozdějších předpisů.             Bc. Silvie Škarbová

Posledních 35 kusů! Neváhejte!

Přihlašovat se mohou až do odvolání všichni občané, kteří v Chropyni 
včetně části Plešovec hospodaří v domácnosti, případně na pozemku, 
kde vznikají odpady rostlinného původu. Podmínkou pro přidělení 
kompostéru již není jen vlastnictví nemovitosti. Kompostéry lze přidě-
lovat i opakovaně v případech, kdy existuje předpoklad vzniku většího 
množství bioodpadu. Zájemci o zahradní kompostéry se mohou obracet 
na vedoucího Odboru výstavby a životního prostředí Ing. Jiřího Pospí-
šila, emailem na adresu pospisil@muchropyne.cz, případně telefonicky 
573 500 744, formou osobní návštěvy pověřené osoby na MěÚ v Chro-
pyni, 1. patro, dveře č. 110. Bližší informace k postupu a podmínkám 
výdeje kompostérů najdete i na webových stránkách města Chropyně 
v sekci Odpadové hospodářství.

Bc. Silvie Škarbová

Výdej kompostérů zdarma
Město Chropyně oznamuje občanům, že stále probíhá výdej zahradních kompostérů!

V důsledku mírného průběhu zimního období dochází v posledních 
letech ke zvýšenému výskytu škodlivých epidemiologicky významných 
hlodavců ve městě. 
V období od 20.04.2022 do 04.05.2022 bude odborná firma zajišťovat 
deratizaci veřejných ploch a objektů, které spravuje město Chropyně. 
Žádáme občany města, aby se připojili k plošné deratizaci, a to v sou-
činnosti s Městským úřadem Chropyně, tedy ve výše uvedeném období. 
Předem děkujeme za spolupráci při deratizaci objektů. 
Redukce počtů hlodavců ve městě snižuje také možnost výskytu cho-
rob, které tito hlodavci přenášejí (jedná se především o nebezpečnou 
leptospirózu, někdy také nazývanou „krysí žloutenka“). Podle usta-
novení § 55 písm. b) zákona č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného 
zdraví a o změně některých souvisejících zákonů, se speciální ochran-
nou deratizací rozumí odborná činnost cílená na likvidaci původců 
a přenašečů infekčních onemocnění a zvýšeného výskytu hlodavců 
a dalších živočichů. Podle ustanovení § 57 odst. 2) zákona je speciální 
ochrannou deratizaci povinna podle potřeby ve své provozovně zajistit 
každá fyzická osoba, která je podnikatelem, právnická osoba a každá 
osoba při likvidaci původců nákaz, při zvýšeném výskytu škodlivých 
a epidemiologicky významných hlodavců a dalších živočichů. Jde-li 
o obytné místnosti, pobytové místnosti a nebytové prostory nesloužící 
k podnikání, má povinnost podle věty první vlastník nemovitosti nebo 
společenství vlastníků a u nemovitosti v majetku České republiky 
organizační složka státu nebo příspěvková organizace, které přísluší 
hospodaření s ní.

Bc. Silvie Škarbová

Výzva k deratizaci objektů Opatření proti šíření jmelí
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Pondělí a středa prvního týdne v měsíci dubnu patřily v Městském kultur-
ním středisku tvoření a fantazii. Tvořilo se ostošest. Byla to velká paráda. 
Lektorka Katka Buksová opět odkryla tajemství aranžování, tentokrá-
te velikonočních dekorací. Děkujeme všem zúčastněným za skvělou 
atmosféru. 
Těšíme se na další tvoření, které proběhne v říjnu a tématem bude pod-
zim.

Klára a Katka

Kurz Vítání jara



11

4/2022 Zpravodaj města Chropyně

Netradičně tradiční karneval, který si při-
pravila příspěvková organizace SLOCH 
ve spolupráci s TOM Kamínek a oddílem 
Veselé cvičení, proběhl netradičně v pro-
storách TJ. 

Byl plný barev, radosti a smíchu. 

Masek a nejrůznějších převleků se sešlo 
letos požehnaně. Celkový počet hravě 
překročil osm desítek. V předsálí se to hem-
žilo drobotinou, která se z obyčejných dětí 
pod rukama starostlivých rodičů během pár 
okamžiků proměňovala v čarodějnice, víly, 
princezny, tanečnice, spidermany, zvířátka, 
ale nechyběl třeba ani potápěč, mušketýr 
nebo ninja.

Krátce po třetí hodině celý mumraj uvedly 
do chodu moderátorky z turistického od-
dílu Kamínek. A začínalo se jak jinak než 
tancováním a dováděním na parketu. Ten 
se během chviličky zaplnil pestrobarevným 
davem, který se naplno oddával dětským 
pohádkovým rytmům, které si pro děti 
připravil DJ Marek Chuda a zvukař Richard 
Bena.

Prostor k tancování pak dostaly znovu děti, 
které si to náramně užívaly. Tu se pro-
menádoval živý had, tu vyrostla lidská brá-
na a jinde se zase rozvířilo pestrobarevné 
kolečko. Tancování pak dostalo ještě nový 
náboj, když se v sále začaly objevovat 
desítky nafouknutých balónků. Někteří 
je využili ke hrám a pinkání, jiní se bavili je-
jich destrukcí a ranami, které při ní vznikaly.

Soutěže pro děti i rodiče odstartovala paní 
starostka. Malé odměny čekaly na všechny 
děti. A ten, kdo nesoutěžil, mohl odměnu 
vyhrát v tombole, která byla tento rok 
opravdu bohatá. Pro menší děti byla v prv-
ním patře připravena „opičí“ dráha a tvořivé 
dílny, které připravil oddíl Veselé cvičení. 
Ve vestibulu tělocvičny děti mohly obdivo-
vat balónkové dekorace od usměvavé paní 
balónkářky. A opět nechybělo malování 
na obličej nebo cukrová vata.

Dvě hodiny, které rodiče a děti společně 
prožili ve světě pohádek a fantazie, ve světě 
her, soutěží a bezva muziky, byly fajn. 
Velké poděkování patří každému, kdo 
se na přípravě karnevalu podílel.

Tuto akci podpořili: město Chropyně, 
TJ Chropyně, Správa a údržba silnic Kromě-
řížska, s. r. o., Chropyňská strojírna, a. s., 
Robert Lučan ROBICONT, Svitap s. r. o., 
SMM Chropyně, p. o., Základní odborová 
organizace Fatra, Hana Zoubková, Petra 
Schmiedová, Mary Kay – Dana Sobková, 
Kroupa Radek, Optik Janoušek, Raiffei-
senbank, Schäfer, Ing. Radovan Macháček.

SLOCH

Dětský karneval se vydařil
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Velikonoční jarmark
Rok s rokem se sešel a máme tu opět Velikonoce. Čas tradic a zvyků. 
Nejinak je tomu i v našem krásném městečku. I tento rok jsme pořádali 
již tradiční velikonoční jarmark. Uskutečnil se 9. dubna, v prostorách 
víceúčelového sálu chropyňského zámku. 
Byla zde k vidění pestrá škála výrobků s tematikou Velikonoc. Kromě již 
hotových výrobků si mohli návštěvníci vyrobit i vlastní originální "díla". 
Jarmark totiž v neposlední řadě nabízel i tvořivou dílnu. Návštěvníci 
si tak mohli vlastnoručně namalovat a nazdobit velikonoční odlitky 
nebo vyrobit zapichovátko. 
K vidění byli i ukázky malby na kraslice voskovou technikou či trát-
kováním. Švarný jinoch předváděl, jak se pletou tatary, a k tomu 
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Velikonoční jarmark

Ve středu 30. března se v Clubu Hell konala zábavná talk – show s ná-
zvem „Úsměvy Zdeňka Trošky s písničkami Simony Klímové“, která byla 
přesunuta kvůli omezení kulturních akcí z loňského roku.
Známý český režisér Zdeněk Troška vyprávěl nejen o filmech, které všichni 
známe, ale i o jídle a dietách, žrádle a dobrotách ve všech podobách. 
Slyšeli jsme i jeho veselé zážitky z bujarého mládí studentských let 
a pobytu ve Francii.

Vtip, humor, nadsázka a TROŠKA hudby?

Mistr lidové srandy dle očekávání nezklamal a totéž lze říci o sympatické 
zpěvačce a kytaristce, která ho v tomto pořadu doprovázela. Písničky 
doslova rozproudily publikum a došlo i na menší taneční kreace.
Vtip, humor a nadsázka byly mottem celého večera, tak proč si život 
nezpříjemnit troškou smíchu, troškou hudby?

KK

vyprávěl veselé historky. Živá zvířátka a velikonoční stezka lákaly děti 
a ty se mohly dozvědět vše o tradicích a zvycích těchto svátků.  
Atmosféra jarmarku se nesla v příjemném, téměř rodinném duchu. I přes 
nepříznivé počasí byla účast velká. Celá velikonoční sobota se vydařila 
a věříme, že všichni odcházeli spokojeni.

SLOCH
Slepička

Kropenatá slepičko, jaké mi dáš vajíčko?
Jé to bude překvapení nad strakaté přece není.

Koleda
Dejte nám vajíčko nebo dvě, však vám jen maličko ubude.

Dejte nám grošíček nebo dva, však vám to Pánbíček požehná.

fotfotfotfotfotfotfototfotfofottfototottfototfotfottooofotototttfofo o:o: o: o:ooo:oo: o: o: o:oo: :o:oooo:: ToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRToRRToRToRToRToRToRToRToRToRRToRTooToRToRRTToRToRToRToRRTTT ooooooooooooooooooooooooooooooooooo



14

4/2022Zpravodaj města Chropyně

Cook Diane: Nová divočina
Dystopický román, který se dostal do nejuž-
šího výběru na Bookerovu cenu, se odehrává 
v budoucnosti, kdy lidé žijí v přelidněném 
a znečištěném Městě, mimo které existuje jen 
přísně chráněná Divočina, zbytek přírody. Bea 
s pětiletou Agnes žije v přelidněném Městě 
zahlceném smogem. Agnes trpí úporným 
kašlem a chřadne Bee před očima. Znečištění 
vzduchu přesáhlo únosnou mez, ale zdravotní 
problémy s tím související už nikdo neřeší. Kam 
totiž jinam jít, když kromě Města existuje už jen Divočina, poslední 
pás divoké přírody? Jedinou nadějí je ale změna prostředí, a proto 
se Bea odhodlá k extrémnímu řešení – tím je účast ve výzkumu, 
který má zjistit, zda lidé mohou žít v divoké přírodě, aniž by po nich 
zůstávaly nevratné stopy. Nová Divočina předkládá apokalyptickou 
vizi světa vychýleného z rovnováhy, který se potýká s následky kli-
matické změny a přelidněnosti. Zároveň je empatickou studií vztahu 
matky a dcery za vyhraněných okolností a fungování lidské povahy 
v podmínkách, kdy jde o přežití.

Perrotta Tom: Pozůstalí
Pozůstalí Toma Perrotty přinášejí myšlenkově 
pronikavý pohled na společnost zasaženou 
nevysvětlitelnou událostí. Poté co 2 % ce-
losvětové populace náhle beze stopy zmizí, 
se zbytek lidstva zoufale snaží pochopit, 
co se stalo, a hlavně, co bude následovat. 
Perrotta ve svém bestsellerovém románu, jejž 
vysoce ohodnotil mino jiné i Stephen King, 
originálně rozpracoval představu biblického 
Nanebevzetí, během nějž jsou v okamžiku 
spaseni všichni praví křesťané, zatímco ostatní nevěřící jsou pone-
chání napospas světu, stíhanému pohromami, než nastane konečná 
apokalypsa. Ale co to znamená, když si Bůh (byl-li to on) vzal vedle 
křesťanů i muslimy, buddhisty, nebo dokonce alkoholiky a zvrhlíky? 
Na příběhu lidí z newyorského předměstí ukazuje, jaké důsledky 
může mít událost, jež popírá veškerou racionalitu; jaké extrémní 
a fanatické reakce vyvolává, jak nebezpečné démony v lidech 
probouzí. Zároveň se nevzdává naděje, že i uprostřed všeobecné-
ho šílenství se najdou lidé, kteří neztrácí hlavu a dokáží zabránit 
nejhoršímu, jímž je naprostá ztráta smyslu pro elementární lidskost.

Midwood Ellie: Houslistka z Osvětimi
Román věnovaný závěru života slavné rakouské 
houslistky Almy Rosé v koncentračním táboře 
Osvětim, kde byla dirigentkou Osvětimského 
dívčího orchestru a kde v sedmatřiceti le-
tech zahynula. Alma má na ruce vytetované 
číslo 50381 a odtržená od svých milovaných 
je spolu s tisíci dalšími namačkaná v labyrintu 
ostnatých drátů. Tragická realita nemůže 
být vzdálenější Almině předchozímu životu. 
Jako uznávaná houslistka uchvacovala své 
publikum, když se ale v Evropě začali roztahovat nacisté, nemohla 
ji zachránit žádná sláva světa. Když velitelka ženského tábora Almu 
jmenuje dirigentkou táborového orchestru, který hraje vězňům pla-
hočícím se do práce i vysokým důstojníkům SS, Alma odmítne. Brzy 
si však uvědomí, jakou moc s sebou tato pozice nese: může zajistit 
hladovějícím dívkám příděly jídla navíc a mnoho z nich zachránit 
před smrtí. Takto Alma potká i Miklóse, talentovaného klavíristu. 
Obklopeni zoufalstvím nacházejí radost ve společných zkouškách, 
tajných vzkazech a koncertech, které hrají bok po boku.

Karolová Kateřina: Odbočka v lesích 
Tajemný, hororový thriller české autorky. Obyčejná cesta lesem 
skrývá nečekanou hrozbu... Parta přátel vyrazí na dovolenou 

do opuštěné oblasti Beskyd. Po vydařeném 
začátku volna se ovšem všechno zvrtne v mo-
mentě, kdy narazí na neudržovanou odbočku 
v lesích. Podle navigace by mělo jít o zkratku 
vedoucí přímo k cíli, k ranči, kde mají být 
všichni ubytovaní, ručně psaná poznámka 
na staré turistické mapě ale před touto cestou 
varuje. Stmívá se a připozdívá, někteří sice 
váhají, ale nakonec se skupina odbočkou 
vydá. Nikdo z přátel v této chvíli ještě netuší, 
jak hluboce budou svého rozhodnutí litovat. 
Les skrývá tajemství a projít skrz se jen tak někomu nepodaří. 
Dobrodružství začíná, ale rozhodně ne takové, o jakém by někdo 
z party snil.

Sinicka Alicja: Služebná 
Thriller polské autorky, jehož hrdinka se ocitá 
v bezprávném služebném postavení, v moci 
zvrácených manipulátorů. Julia je mladá žena 
se spoustou snů a cílů, která si přivydělává 
úklidem domácností. Jednoho dne nastoupí 
do vily manželů Borewských. Rodinu tvoří 
poněkud tajemná žena Maria, její muž Mi-
kuláš, vlivný advokát posedlý středověkem, 
a také dospělý syn Kacper, spisovatel, který 
pracuje na svém novém románu. Krátce po 
nástupu dávají Borewští Julii návrh na užší spolupráci a společné 
bydlení. Ta jej zprvu zavrhuje. Poté, co při výkonu své práce 
ve vile znenadání omdlí, se však všechno změní. Z návrhu je na-
bídka, která se neodmítá. Julia se stává součástí strašlivé hry, kdy 
se boj o vlastní důstojnost a svobodu změní v boj o holý život. Děj 
dramatického příběhu o manipulátorech a jejich oběti autorka 
zasadila do reálných kulis svého rodného Dolního Slezska.

Landsmann Ivan: Pestré vrstvy 
Nové vydání románu z hornické Ostravy 
a holandského exilu. Autobiografická próza 
Pestré vrstvy je první napsanou a vydanou 
knihou Ivana Landsmanna, bývalého horníka 
a emigranta. Rukopis byl dokončen v červnu 
1986, ale kniha byla vydána až po třinácti 
letech v roce 1999 v nakladatelství Torst. 
S převahou tehdy zvítězila v prestižní anketě 
Lidových novin o nejlepší knihu roku a bě-
hem času se z ní stala „kultovka jako cyp“. 
V roce 2013 podle ní vznikla úspěšná inscenace v Divadle Petra 
Bezruče. Pestré vrstvy přináší svéráznou, tragikomickou výpověď 
o nelehké cestě horníka, který z rázovitého prostředí ostravských 
dolů pozdního socialismu odchází do emigrace, kde místo vysně-
ného ráje naráží na tvrdou skutečnost života v kapitalismu. Kniha 
dodneška působí výjimečně mírou své autenticity a také díky 
neotřelému využití ostravského dialektu.

Něco pro dětské čtenáře
Pitrová Pavlína: Hurá do galerie: prů-
vodce světem výtvarného umění pro 
děti
Poznejte barevný svět výtvarného umění! 
Vydejte se na poznávací výlet do světa výtvar-
ného umění. Cesta povede napříč staletími i 
uměleckými styly. Provázet vás budou veselé 
ilustrace, díky nimž si pojmy ze světa výtvar-
ného umění snadno zapamatujete. Seznámíte 
se s nejvýznamnějšími díly historie a umělci, 
kteří je vytvořili. Nechybí výtvarné aktivity, 
díky kterým se i z vás stanou experti na umění, nebo dokonce samotní 
umělci!                                                            Vaše knihovnice

Knihovna doporučuje
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Zde mohla být 
vaše inzerce. 

Cena od 375,10 Kč s DPH.

Při našem třetím putováním po zapomenutých místech chropyňského 
panství se tentokráte vydáme nad obec Záříčí. 

Okolí Chropyně bývalo v minulosti protkáno nejen velkým množstvím 
ramen řek Moravy a Bečvy, ale také spoustou tůní, mokřadů a bažin. 
Majitelé panství se snažili půdu co nejvíce využít. První zmínky o za-
kládání rybníků v okolí města jsou datovány již do 15. století a jsou 
spojovány s rodem pánů z Ludanic. Největší rozmach však rybníkářství 
na Chropyňsku zažilo za dob, kdy panství vlastnil Hanuš Haugvic. 

Rybníkům se v té době říkalo hliníky, protože byly poměrně mělké, 
vykopané v hlíně a napájené strouhami a potoky. Část rybníka musela 
mít hlubší tůně, aby zde ryby mohly přezimovat. Právě takový hliník 
vybudoval nad Záříčím směrem k Plučisku Hanuš Haugvic. Zvýšil tím 
počet rybníků na svém panství na šestnáct. Poslední vodní dílo dostalo 
jméno po svém zakladateli – Hanuš. Ve starém urbáři, který byl datován 
k roku 1615, najdeme také zápisky mnohem starší. Můžeme si v něm 
přečíst o způsobu rybničního hospodaření z konce 16. a počátku 
17. století: „rybník Hanušovský sázel se na dvě teple (dva roky) násadou 
kaprů. Vysadilo se 100 kop násady. Když se rybníci chropyňští loví, po-
vinni usedlí vždycky, když se jim rozkáže, dva vozy vypraviti a z rybníků 
do haltýřů chropyňských ryby dovážeti, nikam jinam.“1 Podobnou po-
vinnost roboty měli usedlí na celém panství i při rozvozu násady do ryb-
níků. Zvláštní robotou rybniční byli zavázáni rybáři, kteří žili v Plešovci. 
„Plešovští, kteříž všichni rybáři jsou, povinni rybníky všechny na tomto 
panství chropyňském loviti. Mimo roboty rybničné, žádné jiné nemají.“2 

Kde to naši předci důvěrně znali.
Rybník Hanuš

V kronikách města Chropyně se můžeme dočíst, že ještě v katastrálním 
výkazu z roku 1860 byla výměra Hanuše 82 měřic. Napájela jej Svod-
nice, která spojovala rybníky na panství. Postupovala od Vlkošského 
přes Hanuš, Nadýmač až po Hejtman a na závěr se vlévala do Bečvy.
Kde přesně máte bývalý rybník Hanuš hledat? Pokud pojede po ces-
tě ze Záříčí směrem na Plučiska, tak hned za obcí vede polní cesta 
ke Včelínku. Asi v polovině cesty se můžete zastavit u opravených božích 
muk. Podle kronik se v těchto místech v době epidemie cholery údajně 
pohřbívalo, protože Záříčí nemělo svůj hřbitov. Cesta pokračuje přes 
Včelínek, po překročení Svodnice musíte pokračovat vlevo až k lesu. 

Pokud vás poznávání okolí našeho města zavede na území, které stále 
nosí jméno Hanuš, tak při pozorné prohlídce si možná uvědomíte, 
že chodíte po původní hrázi rybníka, která byla zřejmě později využita 
a navazovala na uměle vytvořenou hráz, která měla chránit Záříčí před 
častými záplavami. I tato hráz byla později rozkopána a zůstal po ní jen 
název části obce. Je snadné představit si rozlohu rybníka lemovanou 
rákosím. Je jen málo míst, kde jako by se zastavil čas a vzhled krajiny 
se změnil jen nepatrně. Ztratila se sice hladina rybníka a nahradila 
ji původně louka, později pole. Pokud ale máte stejně bujnou fantazii 
jako já, tak přes přivřené oči, do kterých vám svítí jarní sluníčko, si do-
kážete ledacos představit. Přes den je sice teplo, ale noci jsou ještě 
chladné. Tak nad vodní hladinou se válí ještě poslední zbytky mlhy, než 
je sluníčko definitivně rozpustí. Pokud čas nad námi ztratí svou moc, 
dokážeme se přenést i v čase. Pak můžete zahlédnout mužskou postavu 
na koni. Na hráz rybníka přijíždí sám Hanuš Haugvic, aby se na chvíli 
zastavil a pokochal svým dílem.

Martina Kunčarová
Zdroje: 1-2 Zemský archív v Opavě

Výřez z mapy z roku 1840 Hanuš na současné mapě

reklama

Pro více informací 
volejte redakci, nebo navštivte 

www.muchropyne.cz
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Na cestě od neživé přírody k živé

Od neživé přírody, kamenů a minerálů jsme 
se v prvouce dostali k přírodě živé. Zjistili 
jsme, že rostlinná říše je úžasný svět zajíma-
vostí a záhad. Povídali jsme si o největších, 
nejjedovatějších a nejzajímavějších rostli-
nách z různých koutů světa. A i když naše pří-
roda se teprve probouzí, tak tropické a sub-
tropické oblasti nikdy nespí. A právě za nimi 
se naše třída vydala do sbírkových skleníků 
do Olomouce. Tam jsme si květinové a rost-
linné nádhery opravdu užili do sytosti. Nej-
rozmanitější rostliny různých velikostí mnohé 
z nás ohromily. Ale zvítězily kaktusy, ty nás 
zaujaly nejvíce. Však jsme se je pokusili 
potom ve třídě nakreslit (nejzdařilejší patří 
Terezce Cíhové a Matyáši Staňkovi). Kromě 
skleníků jsme viděli i zajímavé živočichy a uži-
li si pohybu na dětském hřišti v olomouckém 
parku. 

Třída 3. A

Ze života základní
školy

Volby 
do zastupitelstev obcí

proběhnou ve dnech 

23. a 24. září 2022.
Bližsí informace a potřebné formuláře získají 
volební subjekty na stránkách Ministerstva 
vnitra ČR.

https://www.mvcr.cz/volby/
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Ze života základní školy
Den učitelů
Dne 28. března 1592 se narodil 
Jan Amos Komenský, biskup, 
myslitel, spisovatel a především 
pedagog. Na jeho počest každý 
rok slaví svůj svátek všichni učitelé. 
I my žáci 4. A ze Základní školy 
Chropyně jsme si mohli vyzkoušet, 
jaké to je být učitelem. 

Já i mí spolužáci jsme se v pondělí 
28. března proměnili v učitele 
a zjistili, že to není tak lehké. 
Byl to pro nás velký zážitek a dou-
fáme, že tento den si ještě někdy 
zopakujeme. Za to děkujeme naší 
paní učitelce Chalupové, kterou 
máme moc rádi.
Jiří Rosecký a spolužáci ze 4. A

•
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Í •Vážení čtenáři, s předstihem Vás 
upozorňujeme, že

uzávěrka Zpravodaje 
města Chropyně číslo 6
je z provozních důvodů přesunutá 

z 9. 6. 2022 na 

2. 6. 2022. 
Vaše příspěvky přijímáme tento 

den do 12:00 hod. Zpravodaj vychází 

17. 6. 2022.
Děkujeme za pochopení.

Pionýrská skupina Chropyně připravuje 
tradiční letní tábor v Náměšti nad Osla-
vou. Vedle tradičního letního tábora pod 
stanem připravujeme v termínu 

22.–26. srpna 2022
i příměstský tábor. Pokud máte o příměst-
ský tábor zájem, kontaktujte nás předběžně 
na e-mailovou adresu: 

pionyrchropyne@seznam.cz.
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Třetí březnovou sobotu jsme měli v pionýrské 
klubovně opět výtvarné dílny. Tentokrát 
jsme si určili za cíl výrobu lapače snů. Volné 
chvíle jsme využili přípravou lehkého dezertu 
na konec dílen. Děti byly velice nadšené 

Výtvarná klubovna
aneb okénko do světa umění

Sbírka pro Diakonii Broumov
Sociální družstvo Diakonie Broumov organizuje 
pravidelné sbírky věcí pro sociálně oslabené 
osoby a rodiny. Tato sbírka je vždy organizována 
celorepublikově, jejím smyslem je soustředit 
věci, které mají lidé doma jako nepotřebně 
a někomu jinému mohou ještě posloužit. 
Občané Chropyně pravidelně do sbírky přispí-
vají. Dříve se věci po vyhlášení soustřeďovaly 
na faře a farnost je předávala Diakonii, nyní 
se již podruhé svážely do Městského kulturního 
střediska a sbírku organizačně zabezpečovala 

naše organizace SLOCH, p. o. Občané byli in-
formováni prostřednictvím městského rozhlasu 
a Zpravodaje. V týdnu od 21. do 25. března 
proběhl příjem věcí, v pátek 1. dubna byly věci 
Diakonií odvezeny. 
Sbírka byla vyhlášena ještě před vypuknutím 
války na Ukrajině, proto jsme vznesli na Dia-
konii dotaz, jak budou věci využity v této 
době, kdy je pozornost zaměřena přede-
vším na potřeby lidí související s válkou. Byli 
jsme informováni, že věci byly svezeny z celé 

republiky na sběrná místa a tam probíhá 
třídění. Vybírají se věci, které potřebují obce 
a města pro zabezpečení ubytování uprchlíkům 
z Ukrajiny, ostatní věci budou použity v rámci 
sociální pomoci občanům a rodinám, kteří jsou 
sociálně znevýhodněni.
Poděkování patří všem, kteří jakkoliv přispěli, 
věcí bylo opravdu hodně, zaplnily polovinu 
úložného prostoru kamionu, který pro ně při-
jel. 

Jana Kutá

a náramně si užívaly, že si mohou sami uvařit 
a ozdobit pudink, na kterém si nakonec velmi 
pochutnaly.
Pravidelně také pokračujeme v našem jarním 
tvoření, které je rozmanité. Suchým pastelem 
a tuší jsme malovali barevná vejce s ptáčkem. 

K oživení rostlin v květináči si děti vyráběly zá-
pichy s jarní tematikou. Při tvoření děti využívají 
svou fantazii a procvičují jemnou motoriku.
Výtvarné dílny jsou financování z prostředků 
MŠMT ČR a města Chropyně.

Marcela Hrdličková
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V letošním roce si připomeneme 140. výročí 
narození evropsky významného malíře, grafika 
a sochaře Emila Filly, chropyňského rodáka 
(1882–1953). K tomuto výročí dala do prodeje 
Česká pošta dvě poštovní známky. 

První je příležitostná poštovní známka z emise 
„Umělecká díla na známkách: Emil Filla“ 
s nominální hodnotou 39 Kč. Umělcova tvorba 
je na známce zastoupena dílem „Dívka s man-
dolínou (1929)“.

Druhá je výplatní poštovní známka „Emil 
Filla B“ s nominální hodnotou zastoupenou 
písmenem B, odpovídající 19 Kč. Na známce 
je použitý motiv, který vychází ze stropních 
desek Emila Filly, umístěných v objektu Spolku 
výtvarných umělců Mánes v Praze 1, Masary-
kovo nábřeží.

A. Hrdlička

Výročí Emila Filly na poštovních známkách

inzerce

VÝSTAVA 
ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA
Výstava nabídne návštěvníkům 
pohled do exemplářů, jež se za-
chovaly nebo byly zapůjčeny, 
dobové fotografi e aj. Slavnostní 
otevření se uskuteční 27. května.
Kde: Víceúčelový sál chropyňského
zámku

27.05. - 30.09. 

CHROPYŇKÉ 
HRÁTKY 

Tradiční akce plná her, soutěží 
pro děti i dospělé. Více v příštím 
Zpravodaji.
Kde: areál zámeckého parku

28.05.

PŘIPRAVUJEME PRO VÁS
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V krajském kole soutěže MŠMT ve zpěvu a hře na dřevěné dechové 
nástroje naši pobočku ZUŠ Kroměříž reprezentovali tři žáci. Michaela 
Klusová ze třídy Luďka Koutného, Laura Lehar a David Traxmandl 
ze třídy paní učitelky Jany Milotové. Svým krásným výkonem všichni 
tři přesvědčili odborné poroty okresních kol, že patří mezi nejlepší 
v kroměřížském okrese a dostali důvěru naši ZUŠ reprezentovat na kraj-
ské úrovni. I zde si, podle bodového ohodnocení porotců, stáli velmi 
dobře! Ale co je hlavní, získali nové zkušenosti a měli možnost slyšet 
krásné výkony těch nejlepších žáků celého Zlínského kraje, mezi které 
nyní po právu patří i oni.

Michaela Klusová – 2. místo, sólový zpěv
Laura Lehar – 2. místo, hra na příčnou flétnu
David Traxmandl – 2. místo, hra na zobcovou flétnu

Obrovská gratulace náleží všem soutěžícím, velké poděkování pedago-
gům a v neposlední řadě i rodičům za podporu. 

Mgr. Lenka Obručová

Krajské kolo soutěže MŠMT

Vážení spoluobčané, chtěla bych znát 
Vaše názory a problémy, proto každé 

1. pondělí v měsíci proběhne

„Den starostky“. 
V tento den budu přítomna 
na městském úřadě a v době 

od 9:00 do 17:00 Vás ráda vyslechnu. 

Dalším termínem je pondělí 
2. května 2022

Mimo tyto dny je možné 
si se mnou domluvit schůzku 

telefonicky na tel.: 573 500 730, 
e-mailem: sigmundova@muchropyne.cz 

nebo osobně na sekretariátě.

inzerce
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Začátkem dubna se konala krajská kola ve hře 
na dechové nástroje, do kterých se nominovali 
i naši žáci. Výběr soutěžících byl ze 30 základních 
uměleckých škol Zlínského kraje. Hudební klání 
soutěžících byla velmi vyrovnaná a rozhodovaly 
zde opravdu jen setinky bodů. Přesto naši žáci 
nezůstali opodál a obsadili přední příčky soutě-
že. Opět se potvrdilo, že chropyňské děti patří 
mezi elitu ve Zlínském kraji ve hře na dechové 
nástroje.  

Ze třídy p. uč. Pavly Hepplerové:
Viktorie Hýbnerová - 1. místo ve hře na zobcovou 
flétnu

Ze třídy p. uč. Iva Novotného
Veronika Šislerová - 1. místo ve hře na zobcovou 
flétnu
Martin Kot – 2. místo ve hře na trubku
Matyáš Rapant – 2. místo ve hře na tenor 

Všem zúčastněným blahopřejeme a přejeme mno-
ho dalších hudebních úspěchů. 

Kolektiv SZUŠ D-MUSIC

SZUŠ D-MUSIC v krajské soutěži ZUŠ

Poděkování
Rodinné centrum Sedmikráska, z. s. děkuje za pod-
poru a přízeň, díky čemuž můžeme  i nadále 
udržovat centrum v provozu, a tak vylepšovat 
nabídku služeb, vybavení dětské herny a cvičebny.

Jmenovitě děkujeme za poskytnuté dotace, 
sponzoring a spolupráci: město Chropyně, SMM 
Chropyně, p. o., SLOCH Chropyně, p. o., Svitap, 
s. r. o., Nestlé Česko, s. r. o., Robicont - Robert 
Lučan, Fatra, a. s., Brother International CZ 
s. r. o..

Přijďte povzbudit naše malé hip hop ta-
nečníky
Naši malí hip hop tanečníci se pilně připra-
vují pod vedením Mirky Louthanové na tato 
vystoupení. 1.5. soutěž v TYMY Holešov, 28.5. 
vystoupení na Den dětí na letišti v Kroměříži 
a na Chropyňských hrátkách a 11.6. vystoupení 
na Dni tance v Kroměříži na Velkém náměstí. 
Přijďte se na ně podívat a tím je zároveň i pod-
pořit. Děti jsou moc šikovné a my jim přejeme 
mnoho úspěchů. 

Pozvánka na Latino Lady Style
Pokud máte rádi rytmus a tanec, neváhejte a při-
hlaste se na taneční workshop ve stylu latinsko-
amerických tanců, pod vedením mezinárodní 
tanečnice a lektorky Martiny Michalové, který 
proběhne v zejména pro ženy významný den, 
v Den matek 8.5.2022. Workshop je vhodný 
i pro začátečníky. Během něho bude pro děti 
otevřena hernička.
Nabídka kurzů a aktivit se neustále rozšiřuje. 
Sledujte naše fb stránky a vývěsky. 

RC Sedmikráska

V Sedmikrásce 
to žije
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Milé děti a rodiče budoucích předškoláků, 
já a moji současní žáci v Mateřské škole v Chropyni bychom vás touto 
cestou chtěli pozvat k zápisu do hudebního oboru hra na zobcovou 
flétnu. Již druhým rokem vyučuji v MŠ podle nového konceptu výuky 
předškolních dětí nazvaného „Flautoškolka“. Ten vytvořila Hana Šťastná 
a Jan Kvapil, přední pedagog výuky hry na zobcovou flétnu. Způsob 
vedení výuky je velmi hravý, nápaditý a stále se střídají různé aktivity pro 
udržení dětské pozornosti. Způsob výuky hlavně cílí na prožitek, nikoliv 
na výkon. Děti se naučí hrát na flétnu nenásilně formou her a bez not 
(používají se tabulatury s barevně vyznačenými hmaty pojmenované 
podle skřítků, se kterými se postupně během roku seznamují).
Během výuky používáme s dětmi pětidírkovou dřevěnou zobcovou flét-
nu. Ve srovnání se sopránovou zobcovou flétnou je flétna pětidírková 
menší a celá její konstrukce vyhovuje lépe dětské ruce. Na sopránovou 
zobcovou flétnu u mě děti přechází až v první třídě ZŠ. Dále k výuce vy-
užíváme Flautíkův sešit, tzv. Flautoškolku, kde děti interaktivně doplňují 
a dokreslují a za odměnu za splněné úkoly (které nepotřebují součinnost 
rodičů při vyplňování) si dolepují tematické samolepky k dotvoření seši-
tu. Flautoškolka otevírá dětem dveře do světa hudby zábavnou formou 
a hlavně prostřednictvím radosti z vlastního muzicírování. Více informací 
o konceptu naleznete na www.flautoskolka.cz. 
Vyučovací hodina je realizována pod záštitou Soukromé základní 
umělecké školy D-Music Kroměříž, pobočka Chropyně, v mateřské 
škole 1x týdně odpoledne ve skupince 4–6 žáků. Ke studiu ve své třídě 
přednostně uvítám žáky, kteří chtějí v budoucnu pokračovat ve hře 
na zobcovou flétnu. Vhodná je ale jako začínající nástroj pro rozvoj 
hudebnosti pro kterýkoli obor.
Zápis pro školní rok 2022/2023 proběhne v Chropyni 16. až 18. května 
2022. Bližší informace budou včas zveřejněny na plakátech, vývěskách 
MěÚ a na www.dmusic.cz.
„Flétničku miluji!” vzkazují jednotně letošní flétnisti z mé Flautoškolkové 
třídy. A já už se těším na nové flétnisty na letošním zápise! 

Pavla Hepplerová

Pozvání do Flautoškolky
Zápis hry na zobcovou flétnu v MŠ

Chropyňské počasí
Chropyňské počasí v březnu
- Průměrná teplota v březnu činila pouhých 4,5 °C. 
- Nejvyšší teplota byla naměřena 23. března v 15:15 (21,4 °C). 
- Naopak nejnižší teplota byla naměřena 12. března v 05:50 

(-8,6 °C). 
- Nejteplejším dnem byl 29. březen s maximální průměrnou 

teplotou 11,0 °C. 
- Nejchladnějším dnem byl 3. březen s minimální průměrnou 

teplotou -1,4 °C. 
- Srážky padaly během 6 dnů, celkem napadlo pouhých 6,2 mm. 
- Nejvíce jich spadlo 16. března (3,2 mm). 
- Slunečního svitu jsme si užili 200,4 hodin.

zdroj: počasí-chropyne.cz, foto: ToRoSlužby občanům Chropyně, p. o., 
hledají pro středisko Pečovatelská služba 

pečovatelku 
na zástup za dlouhodobě nemocnou pracovnici.

Nástup možný po dohodě.
Bližší informace všem zájemcům poskytnou: 

Jana Kutá, ředitelka organizace, 
telefon: 602 500 320,

Gabriela Čandová, vedoucí pečovatelské služby, 
telefon: 607 093 443.

• NEPŘEHLÉDNĚTE • NEPŘEHLÉDNĚTE •
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Teprve HC ŽOPY „B“ zastavil famózní hoke-
jový příběh, který prožívali amatérští hokejisté 
z Chropyně. Ve finálovém boji ŽOPY domi-
novaly a po výsledku 6:0 (4:0, 2:0, 0:0) si zas-
louženě dobruslily pro pohár KAMHL.
Děkujeme všem našim fanouškům za podporu 
v této sezóně a slibujeme, že v té další budeme 
rychlejší a silnější.
V tomto čísle chropyňského Zpravodaje vás 
informujeme o aktuálních výsledcích JISKRY 
CHROPYNĚ v KAMHL – kroměřížské ama-
térské hokejové lize (https://kamhl.kromhl.cz), 
děkujeme za vaši podporu, zájem a přízeň. Rádi 
se s vámi uvidíme na některém z našich zápasů 
anebo na našem Facebooku (@jiskrachropyne). 

Mgr. David Horák

Jste machři!
Pánové, upřímně, zasloužíte si obrovskou po-
chvalu a poklonu. Být profesionálním hráčem, 
tedy mít k dispozici kupu trenérů, masérů, lé-
kařů a dalších lidiček, mít k dispozici nejluxus-
nější sportovní vybavení, tělocvičny, posilovny 
a k tomu tento sport dělat celé dny jako své 
zaměstnání, to (odpusťte naivní představitelce 
něžnějšího pohlaví) není žádný kumšt. Teda 
určitě asi je, ale podle mne je daleko, předa-
leko větší kumšt chodit do práce, mít rodinu, 
děti, přítelkyni, spoustu starostí s bydlením, 
domkem, zahradou a kdo ví čím dalším..., 
a přitom hrát tak báječně, že jste skončili až na stu-
pínku stříbrném! Bravo! Jste machři!

Dana Jedličková
reklama

Famózní hokejový příběh dostal stříbrnou barvu
HC Jiskra Chropyně byla ve finále KAMHL ligy sezóny 2021/2022!
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Milá maminko, vážení rodiče. 

Bude-li to s ohledem na aktuálně platná omezení možné, ná-
sledující vítání občánků našeho města proběhne v tomto termínu: 

11.06.2022 - zámek 

24.09.2022 - zámek

V případě zájmu kontaktujte matriku Městského úřadu v Chropyni 
osobně nebo telefonicky na čísle 573 500 741.

Těšíme se na Vás.                    Dana Kunčarová

Vítání občánkůVítání nových občánků 
našeho města

Kristýna Dusíková

Taťána Žáčková

Laura Fiedlerová

nar. 22.11.2021

Dana Kunčarová nar. 04.07.2021

nar. 16.01.2022

Příchod nového človíčka 
je vždy radostnou událostí.

Blahopřejeme všem rodičům 
a přejeme jim hodně radosti 

a především trpělivosti 
při výchově svých potomků.

 
Mezi občany Chropyně 

byly  5. března 2022 
přivítány tyto děti:

re
kl

am
a

Blahopřejeme všem rodičům
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Společenská kronika 
Dne 3. dubna 2022 by se dožil 75 let pan 

Karel Ramiš. 

Stále vzpomínají manželka a synové s rodinami. 
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

       
Uzávěrka Zpravodaje města Chropyně:
č. 05/2022 - 5. května (vychází 20. května)
č. 06/2022 - 2. června (vychází 17. června)

Vážení čtenáři, pečlivě sledujte uzávěrku Zpravodaje, 
abyste nepromeškali vydání, ve kterém chcete uveřej-
nit Vaši vzpomínku či blahopřání.

Upozorňujeme občany, 
že zveřejnění ve Společenské kronice je zpoplatněno 
částkou 50 Kč za zveřejněnou osobu. Poplatek 
je splatný předem.

Vychází měsíčně v nákladu 2150 ks - bezplatná distribuce
Uzávěrka tohoto čísla: 7. dubna 2022 (číslo vychází 22. dubna 2022)  
Uzávěrka příštího čísla: 5. května 2022 do 12:00 hod.
Při nedodržení termínu uzávěrky nemusí být příspěvek zve-
řejněn.

Město Chropyně upozorňuje, že odpovědnost za otištěný obsah place-
ných sdělení nesou zadavatelé inzerce. O výběru příspěvků a době jejich 
zveřejnění rozhoduje výlučně redakce. Příspěvky mohou být redigovány, 
podstata jejich obsahu zůstává nezměněna. Názory autorů článků 
se nemusí shodovat s názory redakce. Šíření veškerého obsahu Zpravo-
daje bez souhlasu redakce je zakázáno.

Vážení čtenáři, 
obracíme se na Vás s žádostí, abyste výběru fotografií 
do Společenské kroniky věnovali maximální úsilí.
V případě vzpomínek prosím zapátrejte po rodině, 
abychom zde zveřejňovali co nejkvalitnější fotografie, 
které již zůstanou v našem digitálním archivu a budou 
Vám kdykoliv příště k dispozici. Děkujeme.

        

Co osud vzal, to nevrací, 
i když nám srdce krvácí. 

Ta rána stále bolí,
zapomenout nám nedovolí.

Dne 14. dubna 2022 uplynulo smutných 17 let 
od úmrtí našeho drahého manžela, tatínka, 
dědečka a kamaráda pana 

Martina Locha.

S Tebou už promluvit nemůžeme, ale stá-
le vzpomínáme. Kdo jste ho znali, vzpomeňte 
s námi.

Život je smutný i veselý, to všichni víme. 
Jaký čas každému vyměří – neovlivníme…

Dne 1. května 2022 uplyne rok od chvíle, kdy 
nás navždy opustila maminka a babička paní 

Zdeňka Krutilová. 

Vzpomínají synové a ostatní příbuzenstvo.

Tolik jsi život milovala a chtěla jsi s námi být, 
osud byl ale krutý a nenechal Tě žít.

Dne 20. května 2022 uplyne rok od úmrtí ma-
minky, babičky a sestry paní 

Libuše Novotné. 

Vzpomínají syn Jiří, vnoučata a pravnoučata.

Čas ubíhá a nevrací, co vzal, 
jen vzpomínky v srdcích nám zůstávají dál…

Dne 15. dubna 2022 uplynulo 30 let od chvíle, 
kdy nás náhle opustil pan 

Vilém Hradil. 

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo tě měl rád, nezapomene. Vzpomíná 
manželka a děti s rodinami.

Nikdo nám neřekne,
nikdo nám nepoví,

čím byla maminka každému z nás.
Nikdo ji nevrátí,
nikdo ji nevzbudí,

nikdy již nezazní nám její hlas.

Dne 17. dubna 2022 vzpomenuli 2. smutné vý-
ročí, co nás navždy opustila naše milovaná maminka, babička, pra-
babička a praprababička paní 

 Jiřina Ondrušková. 

S láskou stále vzpomínají všichni Ti, co Tě měli 
rádi. Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.
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Kroměříž MŇAM! GASTROFESTIVAL
22.05.  Přes padesát tradičních i netradičních pokrmů, 

které budou prezentovat kuchaři z celého světa. 
Od tradičních českých jídel jako jsou domácí 
klobásky, valašská kyselice nebo hanácké vdolky, 
přes netradiční chobotnice, ústřice nebo šneky 
až po delikátní italské těstoviny, mexické burrito 
nebo gruzínské chačapuri. To je jen krátký výčet 
všech specialit, které můžete ochutnat na jednom 
místě.

 Kde: Výstaviště Kroměříž

Záhlinice ČESKÁ DŘEVĚNÁ HRAČKA
18.03.–25.05. Srdečně vás zveme do Muzea Františka Skopalíka 

v Záhlinicích na výstavu, která mapuje historii dře-
věných hraček u nás. Vstupné: 50 Kč. 

 Kde: Muzeum Františka Skopalíka

Hulín VELIKONOČNÍ DVOREK
13.–16.04. Tradiční akce v Muzeu Františka Skopalíka v Záhli-

nicích. Bližší informace na www.mkshulin.cz nebo 
na tel.: 603 860 128.

 Kde: Muzeum Františka Skopalíka 

Kojetín HISTORICKÉ POHLEDNICE
14.03.-29.04. Výstava ze sbírky Františka Riegla.
 Kde: Galerie VIC, otevřeno po–pá 09:00–

11:30 a 12:00–17:00

Přerov MIROSLAV DONUTIL - NA KUS ŘEČI 
19.05. Pro všechny, kteří milují dobrý český humor, jsme 

připravili opravdovou lahůdku! V květnu zavítá do 
Přerova populární český bavič a herec. Přijede před-
stavit jednu ze svých one man show, které mají vždy 
velký úspěch. Předprodej vstupenek v MIC Přerov 
a síti Ticketportal. Vstupné 450 Kč. 

 Kde: Městský dům Přerov, 19:00

Přerov MALÁ MOŘSKÁ VÍLA 
18.05. Moravská škola tance Vás srdečně zve na představení 

tanečního divadla. Tentokrát se nechejte okouzlit 
jedním z klasických příběhů Hanse Christiana Ande-
rsena v autorském podání našich žáků. Předprodej 
vstupenek v MIC Přerov.

 Kde: Městský dům Přerov, 17:00
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Přehled kulturních akcí 
v Chropyni a okolí

více informací na
www.muchropyne.cz

Chropyně EMIL FILLA
29.04. Netradiční výstava k připomenutí výročí narození 

140 let slavného rodáka Emila Filly. Vstupné: zdarma
 Kde: areál zámeckého parku

Chropyně JEČMÍNKŮV BĚH
30.04. Opět se vrací do Chropyně známý Ječmínkův běh, 

který pořádá oddíl atletiky TJ Chropyně. Více na pla-
kátku uvnitř Zpravodaje. 

 Kde: areál zámeckého parku a Sokolský sta-
dion, 09:30

Chropyně STAVĚNÍ MÁJE A PÁLENÍ ČARODĚJNIC
30.04. Tradiční akce plná her, soutěží a vystoupení dětí 

ze SZUŠ D–MUSIC. Vstupné: zdarma. Více na pla-
kátku uvnitř Zpravodaje.

 Kde: areál zámeckého parku a Sokolský stadion

Chropyně VÝSTAVA ŠKOLA ZÁKLAD ŽIVOTA
27.05.–30.09.  Výstava nabídne návštěvníkům pohled do exemplářů, 

jež se zachovaly nebo byly zapůjčeny, dobové foto-
grafie aj. Slavnostní otevření se uskuteční 27. května. 
Více v příštím Zpravodaji.

 Kde: Víceúčelový sál chropyňského zámku

Chropyně CHROPYŇKÉ HRÁTKY 
28.05. Tradiční akce plná her, soutěží pro děti i dospělé. 

Více v příštím Zpravodaji.
 Kde: areál zámeckého parku 

Kroměříž FLORIA JARO 2022
30.04.–08.05. Výstaviště Kroměříž se koncem dubna a počátkem 

května již tradičně promění v ráj všech zahrádkářů 
a zahradníků, ale nejen těch, své si zde najdou 
i milovníci hudby či krásy květin. Vstupné: základní 
100 Kč, děti do 150 cm zdarma, důchodci nad 
65 let a ZTP 80 Kč.

 Kde: Výstaviště Kroměříž
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zdroj: oldmodel.cz
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